
 سازمان پدافند غیرعامل 
و بانک مرکزی چه پاسخی دارند؟!

در چند روز اخیر خبری در فضای رسانه ای به نقل 
از پلتیکو منتشر شــد که در آن ادعا شده بود؛ در 
پی یک حمله سایبری توسط گروه هکری با عنوان  
»آی  آر  لیکس« در ماه گذشته اطلاعات 20 بانک 
ایرانی به سرقت رفته و شرکت »توسن« به  عنوان 
تامین  کننده خدمــات الکترونیکی برای بانک های 
ایران، ناچــار به پرداخت باج بــه مبلغ 3 میلیون 
دلار به هکرها شــده تا از انتشار داده ها و اطلاعات 

حساب میلیون ها ایرانی جلو گیری کند.
 اگر  چه هنوز ســازمان پدافنــد غیرعامل و بانک 
مرکزی هیچ واکنش رســمی به این خبر نشــان 
نداده اند ولی اگر این خبر صحت داشته باشد، قطعا 
یک شکســت بزرگ امنیتی رخ داده که به راحتی 

نمی توان از کنار آن عبور کرد. 
ســال گذشــته و اوایــل امســال، هــک پمــپ 
 بنزین ها،هک اسنپ و تپسی، شرکت های بیمه ای و 
اینک هک بانک ها را شاهد بوده ایم ولی هیچکدام 
از دســتگاه های مســئول نه تنها پاســخ درخور و 
شایسته ای به افکارعمومی ندادند بلکه بسادگی هم 
از کنــار این رخدادها گذشــتند و افکار عمومی را 

همچنان دغدغه مند به امان خدا رها کردند.
در خصوص خبر هک بیش از بیســت بانک کشور، 
کارشناسان معتقدند این اتفاق نتیجه وجود انحصار 
در طراحــی نرم افزارهای بانکی اســت چرا که کل 
سیستم بانکی دست چهار یا پنج شرکتی است که 
حول و  حوش بانک مرکزی قرار دارند و با استفاده 
از انحصاری که در اختیار بانک مرکزی بوده رشــد 
کرده انــد؛ بعد هم به یکباره کل دیتای کشــور از 

دست آنها خارج شده است. 
داشــتن این نظام پرداخت فرصت های اقتصادی و 

تجاری زیادی را از بخش خصوصی گرفته است. 
آنچه که مســلم اســت نمی توان نقــش حمایتی 
دســتگاه های امنیتی وابسته به دولت های خارجی 
را از گروه »آی آر لیکس« در نظر نداشــت، زیرا این 
گروه به  طور تخصصــی مجموعه هایی را در ایران 
هــدف قرار می دهند که در آنها »بیگ دیتا« تولید 
می شــود. این هک های مکــرر نمی تواند صرفاً کار 
گروهی باشد که علاقه مند به هک کردن هستند و  
پول می گیرند. حتما مشوق های امنیتی و  سیاسی 
در پشت  صحنه وجود دارد. هر چقدر هم که شبکه 
اطلاعاتی ما ایرادات زیادی داشته باشد این از توان 
یک گروه هکری خارج اســت که بتواند کل کشور 

را هک کند.
نکته مهــم در این زمینه ســکوت دســتگاه های 
مسئول به ویژه ســازمان پدافند غیرعامل و بانک 
مرکزی است که باعث می شود رسانه های خارجی 
و معاندین روایت های جعلی خود را منتشــر نموده 
و فضــا را بیش از پیش غبارآلــود کرده و اذهان را 

مشوش کنند.
در صورتــی که این اتفاق رخ داده باشــد ضرورت 
مقابله با جوسازی رســانه ای لازم است مسئولین 
ایران، خودشان روایتگر ماجرا باشند و اجازه ندهند 
خط تخریب رســانه ای غربی ها شکســت رسانه ای 

راهم به ما تحمیل کنند.
آنچه که مســلم است دســت اندرکاران این امور، 
با ســکوت و موضع انفعالی خود نباید فضارا برای 
تبلیغات رســانه های معانــد باز نماینــد چرا که 
رســانه های غربی در یک فضــای بی رقیب، ضمن 
دامن زدن به نگرانــی و التهابات اجتماعی ، اهداف 
جعلی و جهت دار خود را با گستاخی هرچه تمامتر 

منتشر می کنند.
از طــرف دیگرعدم اقناع ســازی افــکار عمومی و 
بایکوت خبــری جامعه باعث می شــود تا هکرها 
و حامیان پشــت پرده آن ها ازخــود یک پیروز و 
قهرمان بلامنازع بســازند و بــر بی اعتمادی ملی و 

عمومی بیفزایند.
به هر حال سکوت سازمان پدافند غیرعامل و بانک 
مرکزی در این ماجرا توجیه پذیر نیســت و نیاز به 
یک پیوست رســانه ای محکم و پاسخگو در چنین 

مواقعی بشدت احساس می شود.

 علت حادثه ای که منجر به قطع 
برنامه زنده رئیس جمهور شد چه بود؟

علت قطع شدن برنامه زنده با حضور رئیس جمهور 
مشخص شد.

رئیس جمهور عصر دیروز در جشــنواره تعاونی های 
برتر کشور حضور پیدا کرد که این برنامه با حاشیه ای 
همراه بود. این مراســم که به صورت زنده از شبکه 
خبر ســیما پخش می شــد به یکباره پس از به صدا 
درآمدن صدای یک آژیر برای دقایقی قطع شــد. بر 
اســاس پیگیری های صورت گرفته، دلیل این اتفاق 
آتش گرفتن یکی از پرده های سالن به دلیل حرارت 
بالای یکی از پروژکتورها بود که در پی آن آژیرهای 
اعلام حریق فعال شــد. تیم حفاظت رئیس جمهور 
بلافاصله پزشــکیان را از محل مراسم خارج کردند و 
پس از رفع خطر و حل مشکل، مراسم به حالت عادی 

خود برگشت و با حضور رئیس جمهور ادامه یافت.

نکتهسنج!

رئیس جمهــور، کارکنــان و مدیــران وزارت اطلاعات را 
سربازان گمنام و بی ادعای واقعی خواند و گفت: نقش شما 
در تأمین و ارتقای امنیت کشــور بی بدیل اســت، لذا باید 
نتیجه زحمت شــما حفظ ســرمایه های مادی و معنوی و 

منابع انسانی کشور باشد.
مســعود پزشــکیان دیروز در دیدار با مدیران و کارکنان 
وزارت اطلاعات به مناسبت چهلمین سالگرد تأسیس این 
مجموعه، قدم اول برای آبادانی و ســاختن کشــور را رفع 
اختلافات و دعواهای بی مورد دانست و تصریح کرد: اگر به 
تکالیف سند چشــم انداز عمل کرده بودیم، امروز وضعیت 

کشور متفاوت از شرایط فعلی بود.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه باید با تمام وجود باور کنیم 
که باید، می خواهیم و می توانیم بهترین در منطقه باشیم، 
افزود: ما قرار بود بر اســاس سند چشم انداز به جایگاه اول 
منطقه برســیم، اما امروز باید از خود بپرسیم آیا راهی که 
در حال پیمودن آن هستیم، ما را به این هدف می رساند؟

پزشکیان با بیان اینکه اگر هدف را دقیق بشناسیم، راه های 
رســیدن به آن را پیدا خواهیم کرد، اظهار داشت: ما نباید 
به دنبال این باشیم که افراد نزدیک به خودمان در مناصب 
مختلــف قرار بگیرنــد، بلکه باید به دنبال آن باشــیم که 
توانمندترین افراد برای اجرای تکالیف ســند چشم انداز و 
سیاســت ها و قانون برنامــه روی کار بیایند؛ اگر فردی در 
منصبی قرار گرفت که توان اجرای مســئولیت ها و وظایف 
آن منصب را نداشــت، آیا حضور او خدمت به کشور است 

یا خیانت؟!
وی با اشــاره به اینکه اگر نتیجه حضور ما در یک منصب 
ایجــاد رضایتمنــدی در مردم باشــد، انقــلاب، ولایت و 
جمهوری اســلامی تثبیت و تقویت شــده اســت، اضافه 
کــرد: ایجاد رضایتمندی نزد مردم محصول وحدت و وفاق 
اســت نه اختلاف و دعــوا؛ با خدمت بی منــت و خالصانه 
به مردم می تــوان رضایت آنها را جلب کرد نه با دســتور 
و ســخت گیری های بی مورد. اگر امروز در کشور مشکلات 
مختلف اجتماعی و فرهنگی و اقتصادی داریم ریشه آن در 
رفتار مدیریتی ماســت که بر اساس سنت خدا و رسولان 

نبوده است.
پزشــکیان با بیان اینکه مشکل مردم عمل و رفتار ماست، 
گفت: اگر توانســتیم در عمل نشان دهیم که راه امامان ما 

کدام اســت، اعتقاد و باور مردم تقویت خواهد شد، اما اگر 
رانت خــواری و گروه بازی کردیم، هــر قدر هم حرف های 
خــوب بزنیم مردم عمل مــا را می بینند و به حرف های ما 
توجهــی نخواهند کرد. اگر درســت عمل نکردیم، هر قدر 
هم حدیث و آیه بخوانیم بی فایده اســت و با ایجاد ذهنیت 
ریاکاری نزد مردم، بیشــتر به اعتقادات آنان ضربه خواهیم 
زد. رئیس جمهــور، کارکنان و مدیــران وزارت اطلاعات 
را ســربازان گمنام و بی ادعای واقعی خواند و خاطرنشــان 
کرد: نقش شــما در تأمین و ارتقای امنیت کشور بی بدیل 
است، لذا باید نتیجه زحمت شما حفظ سرمایه های مادی 
و معنوی و منابع انسانی کشور باشد. نباید نسبت به خروج 
نخبگان و سرمایه های مادی کشور بی تفاوت باشیم و باید 

ریشه های آن را شناسایی کرد و خشکاند.
وی در بخــش دیگــری از ســخنانش با تأکید بــر اینکه 
نمی توانیم انتظار داشــته باشیم که نخبگان خودشان را به 
ما عرضه کنند، بلکه باید به دنبال شناســایی و جذب آنها 
باشــیم، گفت: ما برای اجرای تکالیف سند چشم انداز نیاز 
به کمک نخبگان داریم، اما باید در نظر داشــته باشیم که 
جذب این افراد با دستور ممکن نیست، بلکه باید محترمانه 

از آنان خواهش کنیم تا به یاری ما بیایند.
رئیس جمهور تأکید کرد که اگر چــه پیاده  کردن افراد از 
قطار انقلاب راحت اســت، اما ســوار و همــراه  کردن آنها 
به هیچ وجه کار راحتی نیســت، لــذا باید مراقبت کنیم که 
نتیجه عمل ما به هیچ وجه باعث نشود که کسی بی جهت و 

ناروا از قطار انقلاب پیاده شود.
پیش از ســخنان پزشــکیان، وزیر اطلاعات در اظهاراتی 
ضمن تبریک فرارسیدن ایام ماه ربیع، گزارشی از تلاش ها 

و اقدامات سربازان گمنام امام زمان )عج( ارائه کرد.
در پایان این مراســم رئیس جمهور حکم وزارت اطلاعات 
دولت چهاردهم را تقدیم حجت الاسلام والمســلمین سید 
اسماعیل خطیب کرد و با حضور پزشکیان و وزیر اطلاعات 

از خانواده سه تن از شهدای وزارت اطلاعات تقدیر شد.

 افرادی پرادعا تربیت کردیم
 که چشم دیدن رقیب خود را ندارند

مســعود پزشــکیان در جشــنواره تعاونی های برتر کشور 
نیز حاضر شــد و در ســخنانی گفت؛ اینکه 20 سال است 
حرف زدیم ولی به جایی نرســیدیم مشکل چیست؟ چرا 

در مواردی خوب و در مواردی بد هستیم؟ چطور می توانیم 
این تجربه را منتقل کنیم؟

وی افزود: من رئیس دانشــگاه بودم و فکر می کردم مدیر 
کسی است که پول بیاورد و خرج کند. به مدیران بالادست 
گفتم به ما پول دهند و گفتند ۴0 یا ۶0 میلیون می دهیم 
کــه بعد از چند ماه تلاش ۴ میلیون پول دادند و خیلی به 
من برخورد و فکر کردم از آنان چشم پوشــی کنم و کار را 
خودم و با مشــارکت مردم پیش ببرم که به ساخت ۶00 

خانه بهداشت رسید.
پزشــکیان یادآور شــد: اگر یک جامعه تقوا داشته باشد، 
بــی آب و بی کشــت نمی ماند. مشــکل مــا از اختلافات 
اســت که باید آن ها را حل کنیم. اگر ســتایش می کنیم 
غیر از خدا کســی را ســتایش نکنیم و اگر قرار است نقد 
 کنیــم خودمــان را نقد کنیم. مشــکل خود ما هســتیم 

نه کسی دیگر.
وی گفــت: برخــورد ما با مردم و مشــتری بــه آمریکا و 
تحریم هــا ربط دارد؟ اگر به آن کســی کــه به من رجوع 
می کند که خدمات مختلف بهداشتی و درمانی و آموزشی 
و دیگر موارد را به او بدهم اما من درســت رفتار نکنم، این 

به تحریم ها مربوط است؟
پزشکیان ادامه داد: کسانی که سر کار می گذاریم و به آنان 
پست می دهیم بر اساس توازن و عدالت و شایستگی است؟ 
اگر به نخبگان و کارشناسان احترام بگذاریم آیا به اینجا که 
امروز هستیم می رســیدیم؟ نه. به یکی گفتیم تو از خارج 
آمدی به دیگری گفتیم با فلانی دوست هستی و هر کسی 

را با یک بهانه کنار گذاشتیم تا خودمان رئیس بشویم.
پزشــکیان بــا تاکید بــر اینکه ما بــر رفتار انســانی در 
مدیریت ها کم توجه هستیم، تصریح کرد: آدم هایی ترتیب 
می کنیــم پرادعا که می گویند ما نخبه هســتیم اما حاضر 
 نیســتند با دو نفر کنار هم کار کنند؛ چشــم دیدن رقیب 

خود را ندارند.
وی افزود: کارها تیمی باید انجام شود. ما آماده ایم به کسانی 
که حاضرند با یک باور در مسیر تعاونی ها عمل کنند کمک 
کنیم و مجوز دهیم. مــا بعد از اینکه عمل کردیم گزارش 
می دهیم کــه در بخش تعاونی چه اقداماتی انجام دادیم و 
اگر هم در زمینه اداری و مجوزها مشکلی برای فعالان این 

بخش وجود داشته باشد، آن را حل می کنیم.
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رئیس جمهور: 

 نتیجه عمل وزارت اطلاعات ارتقای امنیت 
و حفظ سرمایه های مادی و معنوی کشور باشد

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی با 
اشــاره به »مانع تراشــی برخی بانک ها بــرای پرداخت 
تســهیلات ازدواج«، گفت: بانک ها موضوع پرداخت وام 

ازدواج را حل نکنند، مجلس ورود می کند.
عباس گودرزی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 

اسلامی در گفت وگو با 
فارس با اشــاره به »مانع تراشــی برخــی بانک ها برای 
پرداخت تســهیلات ازدواج«، گفت: یکــی از ابزارهای 
حاکمیت برای تسهیل امر ازدواج، وام ازدواج است. این 
وام برای انجــام مقدمات و هزینه های اولیه ازدواج برای 

جوانان ضروری محسوب می شود.
وی افــزود: جوانان بــرای ازدواج بــا درنظرگرفتن این 
وام برنامه ریــزی می کنند. چرا که ایــن وام در قوانین 
بودجه های سنواتی مورد تصویب مجلس شورای اسلامی 
در لایحه دولت قرار گرفته اســت. در واقع با اتکا به این 
تسهیلات برای امر ازدواج اقدام می کنند؛ اما وقتی که در 
اجرا با موانع متعدد روبه رو می شــوند برنامه زندگی آنان 

خدشه دار می شود.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی عنوان 
کــرد: در قوانین و مقررات اعلام شــده از ســوی بانک 
مرکزی به بانک ها باید یک ضامن برای اخذ وام دریافت 
شــود. اما در عمل شاهد هســتیم که برخی از بانک ها 
مانع تراشــی می کنند و درخواســت چند ضامن دارند. 
علیرغم تذکرات متعدد این مشــکل مرتفع نشده است.
گودرزی با اشــاره به وام های ازدواج در نوبت پرداخت، 
گفت: بانک مرکــزی در برخی از مقاطع برخوردهایی با 
برخی مدیران بانک ها انجام داده اما این مشکل همچنان 
پابرجاست. سخت گیری در ضمانت های بانکی و کمبود 

منابع موردنیاز مواجه هستیم. این 2 عامل دست به دست 
هم داده تا پرونده های کثیری در نوبت وام ازدواج باشند.

وی اظهار داشت: باتوجه به ابعاد اجتماعی ازدواج، اهمیت 
تشکیل خانواده در مقطع کنونی و ارتباط این مسئله با 
رشد جمعیت شایسته است بانک مرکزی و دستگاه های 
نظارتی بر این موضوع ورود کنند. چنانچه این مشــکل 
هر چه ســریع تر مرتفع نشود در مجلس شورای اسلامی 
باتوجه به چهارچوب های قانونی موضوع را از مســئولان 

ذی ربط مطالبه خواهیم کرد.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اســلامی 
تصریح کرد: هر ســاله بودجه ای برای تسهیل و رشد امر 
ازدواج در کمیسیون اجتماعی تصویب می شود؛ اما این 
مانع تراشی ها مانع از دستیابی به اهداف و پیش بینی های 
صورت گرفتــه در قانون گذاری می شــود. کمیســیون 
اجتماعــی در زمینــه ازدواج به وظیفــه قانون گذاری 
خود عمل کرده اســت. اگر مشــکل حل نشود با توسل 
به وظیفــه نظارتی خود موضوع را به صورت رســمی از 

کمیسیون اجتماعی دنبال می کنیم.
گودرزی با اشــاره به ورود کمیسیون اصل نود به پرونده 
تســهیلات ازدواج، گفت: کمیســیون اصــل نود هم به 
این پرونده ورود کرده اســت. رئیس کمیســیون اصل 
نــود دراین خصــوص مکاتباتی با بانک مرکزی داشــته 
که بانک مرکزی متعهد به حل مســئله شده است.وی 
در خاتمــه تأکید کرد: باتوجه بــه به این که امر ازدواج و 
فرزندآوری یک امر حیاتی و امــر راهبردی برای آینده 
کشــور اســت انتظار داریــم رئیس جمهور دســتورات 
 لازم را بــرای اعطــای تســهیلات ازدواج و فرزندآوری 

صادر کند.

هشدار مجلس به بانک ها

یـــک منبـــع آگاه جزئیـــات و چگونگـــی عقب نشـــینی 
ـــرد. ـــریح ک ـــران را تش ـــرز ای ـــی م ـــت ها از نزدیک تروریس
بـــه گـــزارش تســـنیم، دولـــت عـــراق به منظـــور 
ـــران  ـــی ته ـــه امنیت ـــری از توافقنام ـــش دیگ ـــرای بخ اج
ـــورمان  ـــور کش ـــفر رئیس جمه ـــتانه س ـــداد و در آس و بغ
بـــه عـــراق، برخـــی گروهک هـــای تروریســـتی را 
ـــینی از  ـــی و عقب نش ـــای فعل ـــه مقره ـــه تخلی ـــور ب مجب
ـــرده  ـــراق ک ـــمال ع ـــم ش ـــق اقلی ـــه عم ـــرز ب ـــی م نزدیک

ـــت. اس
در  پیـــش  روز  دو  کوملـــه  تروریســـتی  گروهـــک 
اطلاعیـــه ای اعـــلام کـــرد کـــه در راســـتای اجـــرای 
مفـــاد توافقنامـــه امنیتـــی بیـــن ایـــران و عـــراق 
ـــه  ـــرده و کلی ـــه ک ـــز را تخلی ـــود در زرگوی ـــای خ مقره
نیروهـــای خـــود را بـــه منطقـــه ســـوراش در جـــوار 
ـــی  ـــه قبل ـــمال منطق ـــری ش ـــهر دوکان و ۴0کیلومت ش

ــت. ــال داده اسـ انتقـ
بـــر اســـاس توافقنامـــه امنیتـــی کـــه دو ســـال 
پیـــش بیـــن ایـــران و عـــراق منعقـــد شـــده اســـت 
تجزیه طلـــب  و  تروریســـتی  گروهک هـــای  کلیـــه 
ــاورت  ــود در مجـ ــای خـ ــی مقرهـ ــت تمامـ می بایسـ
ـــوند. ـــلاح ش ـــد و خلع س ـــه کنن ـــران را تخلی ـــای ای مرزه
ـــی  ـــگار سیاس ـــا خبرن ـــو ب ـــع آگاه در گفت وگ ـــک منب ی
خبرگـــزاری تســـنیم بـــا تأییـــد خبـــر عقب نشـــینی 
تروریســـت ها از نزدیکـــی مـــرز ایـــران، گفـــت: ایـــن 
ـــران  ـــلامی ای ـــوری  اس ـــت جمه ـــت دول ـــدام به خواس اق

ـــده  ـــام ش ـــراق انج ـــزی ع ـــت مرک ـــکاری دول ـــا هم و ب
ــی  ــی و سیاسـ ــتگاههای امنیتـ ــه دسـ ــت و همـ اسـ
جمهـــوری اســـلامی ایـــران اعـــم از شـــورای عالی 
امنیـــت ملـــی، ســـپاه پاســـداران، وزارت اطلاعـــات و 

وزارت خارجـــه در آن دخیـــل بودنـــد.
وی گفـــت: مـــردم کـــرد منطقـــه )ایـــران و عـــراق( 
متقاضـــی خلع ســـلاح و تخلیـــه پایگاه هـــا بودنـــد 
چـــرا کـــه گروه هـــای کـــردی از ایـــن پایگاه هـــا 
بـــرای باج گیـــری، تـــرور و گرفتـــن ســـرباز از میـــان 
ــردم  ــه مـ ــرباز( علیـ ــان )کودک سـ ــودکان و نوجوانـ کـ

اســـتفاده می کردنـــد.
ــا،  ــن پایگاه هـ ــرد: ایـ ــح کـ ــع آگاه تصریـ ــن منبـ ایـ
محـــل طراحـــی علیـــه ایـــران و همـــکاری بـــا 
توطئه هـــای رژیـــم صهیونیســـتی علیـــه کشـــورمان 
ـــدار،  ـــت پای ـــن امنی ـــرای تأمی ـــران ب ـــت و ای ـــوده اس ب
را  تروریســـت ها  پایگاه هـــای  تخلیـــه   موضـــوع 

پیگیـــری و عملـــی کـــرد.
ــف  ــردی مخالـ ــای کـ ــون گروه هـ ــت: هم اکنـ وی گفـ
نظـــام جمهـــوری اســـلامی ایـــران، همـــه مقرهـــای 
ـــتان  ـــق کردس ـــه عم ـــرده  و ب ـــه ک ـــرز را تخلی ـــدار م ج
رفته انـــد و بـــا تدابیـــر صورت گرفتـــه، در عمـــق 

کردســـتان هـــم خلع ســـلاح شـــده  اند.
ـــا  ـــه از آنه ـــروه  تروریســـتی کومل ـــت: اســـتقلال گ وی گف
ـــارت  ـــت نظ ـــا تح ـــه آنه ـــت ک ـــده اس ـــرر ش ـــلب و مق س

ـــند. ـــگاه باش ـــراق در پای ـــت ع ـــل دول کام

کومله تحت نظارت عراق قرار گرفت

استقلال تروریست  ها سلب شد

معــاون اول رئیس جمهــور عنوان کرد: ما باید به گــردش آزاد اطلاعات اعتقاد 
داشته باشــیم. نباید به این خاطر که این مساله ما را مورد نقد قرار می دهد، از 

گردش آزاد اطلاعات جلوگیری کنیم.
محمدرضا عارف در مراسم تودیع و معارفه محمدمهدی اسماعیلی و سید عباس 
صالحی وزرای پیشــین و فعلی فرهنگ و ارشــاد اسلامی در تالار وحدت با بیان 
اینکه افتخار بزرگی اســت که در جمع اهالی فرهنگ و هنر هســتم، اظهار کرد: 
مزیت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی این است که ارباب رجوع نخبه، هنرمند و 

اهل فرهنگ و قلم دارد که الگویی برای جامعه و جوانان هستند.
وی ادامــه داد: انقلاب ما یک انقلاب فرهنگی بــود و می توانیم ادعا کنیم همه 

جمعیت کشور یا بالای ۹0 درصد پشت سر امام خمینی بودند.
معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: جهت گیری ســند چشم انداز جایگاه اول در 
منطقه در همه شاخص ها و الهام بخش برای جهان اسلام است و قرار است سال 
آینده به این جایگاه برســیم. از سال های ۸2 و ۸3 که این سند نوشته می شد، 
20 سال گذشته است. چقدر توانستیم در بخش نرم افزاری در راستای این سند 
حرکت کنیم؟ آســیب های فرهنگی و اجتماعی مــی گوید خیلی از این اهداف 
فاصله داریم؟ پاســخ این پرسش را باید در جمع نخبگان و اهل فرهنگ بپرسیم. 
به جای سیاست جذب، سیاست دفع را دنبال کردیم. با نگاه جناحی و قیم مابانه، 

از آرمان ها فاصله گرفتیم. چقدر از این ارزش ها فاصله داریم؟
عارف خاطرنشــان کرد: بخــش نرم افزاری برنامه هفتم توســعه اراده و تصمیم 
می خواهد تا شــاخص های فرهنگی و اجتماعــی را دنبال کرده و آنها را بهبود 

ببخشــیم. احکام برنامه هفتم خوب است ولی منابع آن دیده نشده است. تامین 
این منابع که در ســال 2۵0 میلیارد یورو است، باید در جامعه اعتماد ایجاد کرد 
و قانــون را حاکم کرد. باید ســاز و کار فرهنگی جذب ســرمایه را فراهم کنیم. 
دستیابی به شاخص های کمی برنامه هفتم توسعه یک ضرورت است. هیچ وقت 
به بهره وری توجه نشــده اســت؛ بهره وری یعنی فرهنگ. باید با فرهنگ سازی 

اسلامی دنبال افزایش بهره وری باشیم.
معاون اول رئیس جمهور گفت: در این چند دهه به جای اینکه الگوهای شاخص 
را معرفی کنیم، الگوســوزی کرده ایم و گرفتار شــده ایــم و جوان و نوجوان ما 
احســاس بی هویتی کرده یــا هویت خود را جای دیگر جســتجو می کند. این 
مساله باید در وزارت فرهنگ دنبال شود. تهاجم فرهنگی یک واقعیت جدی برای 
ماســت. برای این کار چه کرده ایم؟ در این بین مساله فضای مجازی مطرح می 
شــود. اینترنت یک راه و اتوبان اســت، کسی راه را نمی بندد. شما باید محتوای 
خوب و با توجه به نیاز نســل جوان و اســلامی تولید کنید و با محتوای غلط آن 
باید مقابله کنیم. اولویت اول ما باید نجات جوانان و نوجوانان ما باشــد. گرفتاری 
این قشر از میانسالان بیشتر است. در این زمینه سرمایه گذاری کمی کرده ایم.

وی بــا تاکید بر اینکه برخی هنرمندان مشــکلاتی دارند که باید از آنها حمایت 

شــود، تصریح کرد: محرمانه نگه داشــتن شــاخص ها راه حل مشکلات نیست. 
شــاخص ها بیان شود و از مردم کمک گرفته شود. از سویی وضعیت کتابخوانی 
نگران کننده اســت. فضای مجازی جانشین کتاب نمی شود، تیراژ برخی کتاب 
ها خجالت آور اســت. عارف افزود: ما باید به گردش آزاد اطلاعات اعتقاد داشته 
باشــیم. نباید به این خاطر که این مساله ما را مورد نقد قرار می دهد، از گردش 
آزاد اطلاعات جلوگیری کنیم. عارف خاطرنشــان کرد: آمایش سرزمینی راهبرد 
دولت و برنامه هفتم توســعه است. کشــور فقط تهران یا ۸ کلانشهر نیست بلکه 
همه مناطق کشــور است و همه مردم حق رشد و توســعه دارند. این مساله در 

بخش فرهنگی باید مدنظر باشد.
وی تاکید کرد: جوان گرایی شعار نیست. باید جوانان را آماده پذیرش مسئولیت 
کنیم چون جوان گرایی با جوان ســوزی تفاوت دارد. باید جوانان را بکار بگیریم. 
وزیر فرهنگ جوان گرایی و اســتفاده از زنان در پست های میانی و بالا را دنبال 
کند. تاکنون از ظرفیت زنان تحصیل کرده بهره نبرده ایم و مشکل پیدا کرده ایم. 
عملکرد وزیر راه که خانم است در همین مدت انصافا فوق تصور بود. باید تبعیص 

مثبت بگذاریم تا زنان بخشی از مسئولیت های مدیریتی را بر عهده بگیرند.
معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: ما به رســانه هــای جدی و تاثیرگذار نیاز 
داریم. رسانه ها باید چالشی عمل کنند، ولی این با حاشیه راندن مسئولان فرق 
می کند. رســانه ها مسئولان را به حواشــی نکشانند بلکه در مسیر رسالت خود 
گام بردارند و وزارت فرهنگ هم در راســتای حل مشــکلات رسانه ها گام های 

بلندتری بردارند.

معاون اول رئیس جمهور:

به رسانه های جدی و تاثیرگذار نیاز داریم

فرهاد خادمی

خبـــر


